

## AWARD CITATION

1. Surname, name and middle name	KRIVOSHLYK GRIGORY RADIONOVICH
2. Rank	Guards Captain
3. Position and unit	Aviation squadron commander, 75 Guards ground assault aviation "Stalingrad" regiment.
is recommended for order "RED BANNER" 3rd class	
4. Birth year	1913
5. Nationality	Ukrainian
6. Party membership	VKP(b) member since 1942
7. Participation in the civil war and later in defence of USSR, in Patriotic war	In Patriotic war since 10.12.1941
8. Wounds and contusions	None
9. In Red Army service since	September 1944
10. Drafted by which induction station	Krivoy Rog district military commissariat, Dnepropetrovsk region.
11. Previous awards	Orders: "Red Banner" decree #0266 on 25.05.1942 by Southern front; "Red Banner" decree #045 on 08.10.1943 by 8 Airforce; medal "For Stalingrad defence" on 22.12.1942.
12. Awardee's and his family permanent home address	<i>intentionally obscured</i>

### **I. Brief and specific description of the personal feat or merits**

Guards Captain KRIVOSHLYK participated in the Patriotic war since 10 December 1942 on the Southern front, since 05 May 1942 on South-Western front, since August 1942 on Stalingrad front, since 01 January 1943 on Southern front, since 20 October 1943 on 4 Ukrainian front.

During his service in 75 Guards ground assault aviation "Stalingrad" regiment, he has flown 81 successful combat missions on IL-2 aircraft against the enemy armour and infantry troops.

For 70 successful combat missions on IL-2 aircraft on the Stalingrad front, Guards Captain KRIVOSHLYK was bestowed with order "RED BANNER".

For 40 successful combat missions on IL-2 aircraft, Guards Captain KRIVOSHLYK was bestowed with the 2nd order "RED BANNER".

On top of that, he also conducted further 41 successful combat missions on IL-2 aircraft against the enemy armour and infantry troops.

Guards Captain KRIVOSHLYK fly always as a leading pilot of a group and always performs good and excellently. He is disciplined and maintain good orientation in the air.

Since he assumed the command over the aviation squadron in May 1943, his unit has conducted 653 successful combat missions and inflicted the following damage to the enemy: 14 enemy aircrafts on the ground, 4 aircrafts in the air, 69 tanks destroyed and up to 45 damaged, 27 artillery batteries and 15 AA batteries suppressed, 3 steam engines and up to 35 loaded rail wagons, 6 fuel rail wagons,

87 fires ignited, 2 ammunition depots demolished, and eliminated up to 1800 enemy troops.

In the same period, the aviation squadron lost 5 air crews.

Guards Captain KRIVOSHLYK destroyed personally: 8 tanks, 1 fuel rail wagon, up to 15 trucks with load and troops, 1 aircraft Ju-88 on the ground, 1 barge, up to 12 horses, and up to 50 enemy troops.

During the operation for enemy defence breakthrough near Sivash, Guards Captain KRIVOSHLYK flew 6 missions as a leader of a group against the enemy front line troops. The missions were conducted good and excellently. He brought back all his crews despite intensive enemy AA fire and enemy fighter plane attacks.

On 07 April 1944, his group was attacked by enemy Me-109 and Fw-90 fighter planes. Guards Captain KRIVOSHLYK managed to organise his group attack around the objective in such a manner, that the enemy fighter planes were not able to frustrate the mission.

On 09 April 1944, aviation group under Guards Captain KRIVOSHLYK's command attacked enemy SPGs and tanks, setting ablaze 2 tanks and destroying 1 enemy AA battery.

**Conclusion :** For 41 successful combat missions on IL-2 aircraft against the enemy troops and for exhibited courage and bravery, he deserves state award order "RED BANNER" 3rd class.

Commander of 75 Guards ground assault aviation "Stalingrad" regiment  
14 April 1944 Guards Lt. Colonel *signature* /LYAKHOVSKY/

---

#### **Conclusion of the division commander**

---

He deserves order "PATRIOTIC WAR I CLASS"

Commander of the 1 Guards ground assault aviation "Stalingrad" Red Banner  
Suvorov order division  
Guards Colonel *signature* /PRUTKOV/

18 April 1944

---

#### **Award record**

---

Awarded with order "PATRIOTIC WAR I CLASS" by the decree # 20/n issued by  
8 Airforce on 28 April 1944.

Aide to the head of 2nd section of personnel department of 8 Airforce  
Captain *signature* /BELYAEV/

## НАГРАДНОЙ ЛИСТ

1. Фамилия, имя и отчество КРИВОШЛЫК Григорий Радисонович  
2. Жанров - гвардии капитан 3. Должность, часть - командир АО 75 Гвардейского штурмового Авиационного Сталинградского полка

Представляется к ордену "КРАСНОЕ ЗНАМЯ" 3 ст."

4. Год рождения - 1913 5. Национальность - украинец  
6. Армия - член ВКП /б/ с 1942 г.  
7. Участие в гражданской войне, последующих боевых действиях по защите СССР и Отечественной войне /где, когда/ - в Отечественной войне с 10.12.42 г.  
8. Имеет ли ранения и контузии в Отечественной войне - не имеет  
9. С какого времени в Красной Армии - с сентября 1934 г.  
10. Каким ИМК привлек - Краснодарским РВК, Днепропетровской обл.  
11. Чем ранее награжден /за какие отличия/ - орденами: "Красное Знамя" 25.5.42 г. пр. Южного фронта № 0266, "Красное Знамя" - 8.10.43 г.; пр. 8 ВА Южного фронта № 45/п, медалью "За оборону Сталинграда" 22.12.42 г. Указ През. Верх. Совета СССР  
12. настоящий домашний адрес представляемого к награждению и адрес его семьи

====

В Отечественной войне гвардии капитан КРИВОШЛЫК участвует с 10.12.42 г. на Южном фронте, с 5.5.42 г. на Вго-Загадном фронте, с августа на Сталинградском фронте, с 1.1.43 г. на Южном фронте, а затем с 20.10.43 г. на 4 Украинском фронте.

За время пребывания в 75 ГШАП произвел 81 успешных боевых вылетов на самолете Ил-2 по уничтожению техники и живой силы противника.

За произведенные 70 успешных боевых вылетов на самолете Ил-2 на Сталинградском фронте гвардии капитан КРИВОШЛЫК награжден орденом "КРАСНОЕ ЗНАМЯ".

За произведенные 40 успешных боевых вылетов на самолете Ил-2 гвардии капитан КРИВОШЛЫК награжден вторым орденом "КРАСНОЕ ЗНАМЯ".

Кроме того им произведено еще 41 успешных боевых вылетов на самолете Ил-2 по уничтожению техники и живой силы противника.

Гвардии капитан КРИВОШЛЫК летает на боевые задания всегда ведущим группой и выполняет их хорошо и отлично. Лисиц "ленирован", в воздухе ориентируется хорошо.

За период командования эскадрильей с мая 1943 г. по настоящее время его эскадрилья произвела 653 успешных боевых вылетов при этом эскадрильей уничтожено и повреждено: самолетов на земле-14, в воздушных боях-4, танков-8, повреждено до 45, подавлен огонь 27-ми артбатарей и до 15 точек ЗА и МЗА, уничтожено 3 таранами, до 35 ж.д. вагонов с грузом и имуществом, бензосистерн-6, создано 87 очагов пожаров, взорвано 2 склада с боеприпасами, истреблено до 1800 солдат и офицеров.

За этот же период эскадрилья имела потерь - 5 экипажей.

Гвардии капитан КРИВОШЛЫК лично уничтожил: 8 танков, 1 бензосистерну, до 15 автомашин с войсками и грузом, 1 самолет Р-39 на земле, 1 баржу, до 12 лошадей и истребил до 50 человек живой силы противника.

Во время боя укреплений у СИВАША гвардии капитан КРИВОШЛЫК 6 раз поднял группу на бомбометание и штурмовку переднего края. Задание выполнено хорошо и отлично. Несмотря на сильный огонь ЗА и атаки истребителей противника не потерпел ни одного ажака.

7.4.44 г. три выполнения боевого задания его группа была атакована вражескими истребителями Ме-109 и ФБ-190. Гвардии капитан КРИВОШЛЫК сумел так организовать боевую работу над целью, что вражеские истребители не помешали выполнению поставленной задачи.

9.4.44 г. при штурмовке вражеских танков и самоходных орудий группа которой командовал гвардии капитан КРИВОШЛЫК подожгла 2 танка и уничтожила 1 батарею ЗА.

Вывод: За совершенные 41 успешных боевых вылетов на самолете Ил-2 и проявленные при этом мужество, отвагу и доблесть достоин представления к Правительственной награде орденом "КРАСНОЕ ЗНАМЯ ЗА СЛУЖБУ".

КОМАНДИР 75 ГВАРДЕЙСКОГО  
ШТУРМОВОГО АВИАЦИОННОГО СТАЛИНГРАДСКОГО ПОЛКА  
ГВАРДИИ ПОЛКОВНИК:  
/ЛЮКОВСКИЙ/

14" апреля 1944 г.

ЗАКЛЮЧЕНИЕ КОМАНДИРА ДИВИЗИИ :-

Достоин Правительственной награды орденом *одинадцатого* вида  
"СЛАВЫ" /ПРУТКОВ/

КОМАНДИР 1 ГВ. ШТУРМ. АВИАЦ.  
СТАЛИНГР. КРАСНОЗН. ДИВИЗИИ  
ГВАРДИИ ПОЛКОВНИК :-

18" апреля 1944 г.

*Прутков* /ПРУТКОВ/

ОТМЕТКА О НАГРАДЕНИИ:

Приказом 8 ВА № 20/Н от 28.4.44г. награжден орденом  
"СЛАВЫ" /БЕЛЯЕВ/

ПОМ. НАЧ. 2 ОТДЕЛЕНИЯ ОК 8 ВА  
КАПИТАН /БЕЛЯЕВ/